

本期目录 | 下期目录 | 过刊浏览 | 高级检索

[打印本页] [关闭]

论文

超文化聚氨酯阻尼涂层的制备及性能

郝名扬, 梁红波, 管静, 陈雅铭, 熊磊, 钟卫

南昌航空大学无损检测技术教育部重点实验室, 高分子材料与工程系, 南昌 330063

摘要:

以甲苯-2,4-二异氰酸酯(TDI)和二乙醇胺(DEOA)为原料,采用一步法合成了超文化聚氨酯,并对其改性制备了光固化超文化聚氨酯(UV-HPU)和超文化杂化聚氨酯(HHPU)两种树脂。用傅里叶红外光谱(FTIR)和核磁共振氢谱(¹H NMR)表征了预期产物。以其为预聚物制备阻尼涂层,动态力学分析(DMA)研究表明,这两种涂层都具有高阻尼因子($\tan\delta \geq 1.0$)、宽阻尼温度范围($\tan\delta \geq 0.5$, 大于50 °C)和宽阻尼频率范围(20~160 Hz);通过基本性能测试和热重分析(TGA)发现杂化涂层聚氨酯较光固化聚氨酯具有更好的机械性能和热稳定性;杂化涂层聚氨酯的FTIR分析可知杂化涂层中硅氧烷水解缩合,提高了交联密度;杂化材料的断面扫描电镜(SEM)分析表明,硅氧烷的水解缩合并未形成大颗粒纳米粒子而是形成均相体系。

关键词: 超文化聚氨酯 阻尼涂层 水解缩合

Synthesis and Properties of Damping Coating Based on Hyperbranched Polyurethane

HAO Ming-Yang, LI ANG Hong-Bo^{*}, GUAN Jing, CHEN Ya-Ming, XIONG Lei, ZHONG Wei

Key Laboratory of Nondestructive Test of Ministry of Education and Department of Polymer Materials and Engineering, Nanchang Hangkong University, Nanchang 330063, China

Abstract:

Hyperbranched polyurethane(HPU) was synthesized from toluene-2,4-diisocyanate(TDI) and diethanolamine(DEOA) by one-step method, which was further modified to prepare UV-curable hyperbranched polyurethane(UV-HPU) and hyperbranched hybrid polyurethane(HHPU). The resins were characterized by Fourier-transformed infrared spectroscopy(FTIR) and ¹H nuclear magnetic resonance (¹H NMR). The results indicate the successful synthesis of the production. Then the resins were used as oligomers to prepare damping coatings. Dynamic mechanical analysis(DMA) results show that the two cured resins of UV-HPU and HHPU have a high loss tangent($\tan\delta \geq 1.0$), wide ranges of temperature ($\tan\delta \geq 0.5$, 50 °C) and wide ranges of frequency(20~160 Hz). Thermal gravimetric analysis(TGA) results indicate that HHPU coatings have a higher thermal stability than UV-HPU coatings. The FTIR of the hybrid coatings indicate the hydrolysis and condensation of trimethoxysilane. The Scanning electron microscopy (SEM) photographs of fracture surface of the hybrid material show that the hybrid material presents homogeneous system without obvious inorganic particle forming.

Keywords: Hyperbranched polyurethane Damping coating Hydrolysis and condensation

扩展功能

本文信息

Supporting info

PDF(476KB)

[HTML全文](OKB)

参考文献[PDF]

参考文献

服务与反馈

把本文推荐给朋友

加入我的书架

加入引用管理器

引用本文

Email Alert

文章反馈

浏览反馈信息

本文关键词相关文章

▶ 超文化聚氨酯

▶ 阻尼涂层

▶ 水解缩合

本文作者相关文章

▶ 郝名扬

▶ 梁红波

▶ 管静

▶ 陈雅铭

▶ 熊磊

▶ 钟卫

▶ 郝名扬

▶ 梁红波

▶ 管静

▶ 陈雅铭

▶ 熊磊

▶ 钟卫

PubMed

Article by

基金项目:

通讯作者: 梁红波

作者简介:

参考文献:

1. SHI Wen-Fang(施文芳), HUANG Hong(黄宏). Chem. J. Chinese Universities(高等学校化学学报)[J], 1997, 18(8): 1398-1405
2. XUE Tian-Xiang(薛天翔), LIU Kuan(刘宽), YANG Mu-Jie(杨慕杰). China Materials Science Technology & Equipment(中国材料科技与设备)[J], 2006, 4: 20-22
3. YI Chang-Feng(易昌凤), CHEN Ai-Fang(陈爱芳), XU Zu-Shun(徐祖顺). Polymer Bulletin(高分子通报)[J], 2006, 9: 30-36
4. Voit B.. Journal of Polymer Science Part A: Polymer Chemistry[J], 2000, 38: 2505-2525
5. Inoue K.. Progress in Polymer Science[J], 2000, 25: 453-571
6. TAN Liang-Hong(谭亮红), ZHOU Zhi-Cheng(周志诚), HE Cai-Chun(贺才春). Paint & Coatings Industry(涂料工业)[J], 2006, 36(11): 5-7
7. WU Xiao-yan, YANG Xiao-hui, LIU Yun-hang, et al.. Journal of Shanghai Jiaotong University (Science)[J], 2005, 10(2): 193-196
8. YANG Yu-Run(杨宇润), WANG Wei-Bo(黄微波), DING De-Fu(丁德富), et al.. Polymer Bulletin(高分子通报)[J], 2000: 153-160
9. DENG Jian-Guo(邓建国), WANG Jian-Hua(王建华), HE Chuan-Lan(贺传兰). Polyurethanes Industry (聚氨酯工业)[J], 2001, 16(2): 1-4
10. WANG Jian-Hua(王建华), LUO Chen-Lei(罗陈雷), YANG Wei(杨伟), et al.. Engineering Plastics Application(工程塑料应用)[J], 2002, 30(10): 51-53
11. ZHOU Cheng-Fei(周成飞). The Research Progress of IPN Damping Materials of Polyurethanes(聚氨酯IPN阻尼材料研究进展)[J], New Chemical Materials(化工新型材料)[J], 2005, 33(7): 50-52
12. HAN Qing-Guo(韩庆国), WANG Jing-Yuan(王静媛), LIU Rui-Ying(刘瑞瑛), et al.. Chem. J. Chinese Universities(高等学校化学学报)[J], 1995, 16(4): 653-656
13. CHEN Bao-Quan(陈宝铨), HAN Xiao-Zu(韩孝族), GUO Feng-Chun(郭风春). Chem. J. Chinese Universities(高等学校化学学报)[J], 1995, 16(10): 1637-1640
14. GAO Chao(高超), YAN De-Yue(颜德岳). Chem. J. Chinese Universities(高等学校化学学报)[J], 2002, 23(11): 2202-2204
15. Gao Chao, Yan De-yue. Chemical Communications[J], 2001, 1: 107-108
16. Gao Chao, Yan De-yue. Macromolecules[J], 2003, 36: 613-620
17. Bayramolu G., Kahraman M. V., Apohan N. K., et al.. Progress in Organic Coatings[J], 2006, 57: 50-55

本刊中的类似文章

文章评论

序号	时间	反馈人	邮箱	标题	内容
1	2009-11-17	UGG Sale	sdtrt@sdt.com	UGG Sale	UGG Sale UGG UK collections are designed to isolat